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سیاستمداران

ضرورت توجه به آمار 
نظرسنجی های انتخاباتی 

حسین کنعانی مقدم، فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو 
بــا ایلنا، در خصوص پیش بینی آمار مشــارکت مردم در 
انتخابات و اینکه باهنر اعلام کرده میزان مشــارکت در 
تهران زیر ۲۰ درصد خواهد بود، گفت: »مشــارکت یک 
فرآیند و یک پروســه زمان بر است. چیزی نیست که ما 
فکر کنیم بشود چندماهه درصد مشارکت را افزایش داد. 
مگر حوادث خیلی نادر با گفتمان جدید اتفاق بیفتد و 
مردم را به صحنه بیاورد. چیزی که من براساس آمار دارم 
متفاوت از چیزی است که بعضی از گمانه زنی ها به جای 
نظرسنجی ها می گویند. من تمام انتخابات گذشته بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی را به روش علمی روی منحنی 
آوردم.« وی در ادامــه افــزود:»روش الیوت که یک روش 
برای بررســی روندها اســت را بر روی آن پیــاده کردم و 
آمار نشــان می دهــد کف رأی همیشــه روی ۳۰ درصد 
بوده که عمدتاً رأی سازمان دهی شده احزاب، گروه ها و 
تشکل های سیاسی هستند که مردم به خاطر گرایشی که 
به احزاب دارند رأی می دهند. ۷۰ درصد آرای خاکستری 
داریم که از این مقدار ۳۰ درصد، فرازونشیب هایی را در 
انتخاب داشته که وارد عرصه شدند و گاهی مشارکت را 
به ۶۰ درصد می رساندند و بعضی وقت ها می توانستند 
هیجانی کاری کنند که بخش دیگری از آرای خاکستری 
وارد رأی گیری شوند. این ۳۰ درصد با توجه به شرایطی 
کــه وجود دارد، عمدتاً مطالبات شــان برآورده نشــده و 
منتظر یک حادثه ای هستند تا برای رأی دادن تصمیم 
بگیرند.«این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: »امروز 
یک جو منجمد و رخوتی در آنها ایجاد شده است و ۴۰ 
درصــد از مردم چندان کاری به اینکه رئیس جمهور چه 
کسی باشد یا مجلس دســت چه کسانی باشد، ندارند 
و بیشــتر به دنبال این هســتند تا رفاه، آرامش، امنیت 
و معیشت شــان را به دســت بیاورند و اینکه آن مجلس 
یا رئیس جمهور اصلاح طلب باشــد چــه اصولگرا و چه 
مستقل، برای آنان چندان مؤثر نیست. به همین خاطر 
ما باید به آمار مراکز نظرســنجی معتبــر توجه کنیم و با 
گمانه زنی نمی توان آماری در این خصوص داد. عوامل 
مختلفی وجود دارد که مردم را ناامید می کند که بیایند و 
از این حق قانونی شهروندی شان در رأی  دادن استفاده 

کنند که باید به آن توجه کنند.«

 درصد مشارکت 
 مردم استان مرکزی 

در انتخابات ادوار مجلس

مشارکت ادوار مجلس
)درصد(

90/11مجلس اول

72/18مجلس دوم

76/73مجلس سوم

64/95مجلس چهارم

72/7مجلس پنجم

68/36مجلس ششم

42/72مجلس هفتم

47مجلس هشتم

64/5مجلس نهم

60/4مجلس دهم

39/71مجلس یازدهم

بود. مردم نسبت به مدیریت شهری و منطقه ای نگران و ناراحت هستند و این موضوع در مشارکت 
سیاسی مردم بی تاثیر نیست و هرچقدر نارضایتی بیشتر باشد در مشارکت سیاسی هم اثر خود را 
خواهد گذاشت. یکی از دلایلی که می بینیم فضا، فضای انتخاباتی نیست همین ناکارآمدی مدیران 
است که باعث نارضایتی و بی اعتمادی مردم می شود و همین موضوع باعث می شود تا مردم نسبت 

به صندوق های رای هم بی اعتماد شوند و حضور آنها در انتخابات کمرنگ شود. 
Ó  پیش بینی شما از مشارکت مردم استان مرکزی با توجه به سیر نزولی مشارکت مردم این 

استان در انتخابات مجلس چیست؟
از الان نمی  توان درباره انتخابات اســفندماه نظر داد و معلوم نیســت چه اتفاقاتی رخ دهد اما اگر 
انتخابات همین حالا که صحبت می  کنیم برگزار شــود مشــارکت کمتر از ۲5 

درصد است. 
Ó  فضای سیاسی در شهرستان های استان مرکزی چگونه است؟ 

استان مرکزی روستاهای زیادی دارد و فضای سیاسی نه خیلی قومی 
و قبیله ای و نه تماماً حزبی اســت. فضای نیمه مدرنی حاکم اســت و 
احزاب و گروه های سیاسی در برخی از شهرها و روستاها مؤثر هستند. 
در مجموع شهرها و روستاها رنگ و بوی انتخاباتی به خود نگرفته اند. 
افراد شــاخصی هــم تایید نشــده اند. از طرفی بحــث پیش ثبت نام را 
داشتیم و به گونه ای این قانون اجرا شد که افراد خاص و مورد تایید 
خود ثبت نام کنند و نگذاشــتند فضای رقابتی و انتخاباتی حاکم 
شــود تا از احزاب و گروه ها دعوت کنیــم در انتخابات حضور 
پیدا کنند. همین قانون نیز باعث شــد خیلی از افراد مؤثر 
نتواننــد ثبت نام کنند. از طرفــی در حال حاضر هم که 
شهرستان های استان را رصد می کنیم و در هیچ یک 
از حوزه  هــای انتخابیــه، افــراد شــاخص، مؤثر و 
ســرآمدی در استان مرکزی ندیدیم که فضا را به 

سمت و سوی انتخابات رقابتی ببرند.  

نگاه اصولگرا/ 2

نــادر مقدســی، دبیر حــزب مؤتلفه اســتان مرکــزی در 
گفت وگو با هم میهن دربــاره فعالیت احزاب اصولگرا در 
این استان، فضای سیاسی و پیش بینی مشارکت مردم در 
آستانه برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم، توضیحاتی 

داده است که در ادامه می خوانید:
 

Ó  فضای سیاسی و انتخاباتی استان مرکزی در هفته های 
باقی مانده تا زمان برگزاری انتخابات چگونه است؟

احزاب و گروه های سیاســی کمابیش فعالیت های سیاســی 
خود را شروع کرده اند و از نامزدهای انتخاباتی دعوت می کنند 
تا در جلسات احزاب شرکت کنند و بررسی نقطه نظرات آنها و 

دیدگاه های آنها در این جلسات انجام می شود. 
Ó  برنامه انتخاباتــی احزاب اصولگرا در اســتان مرکزی 

چگونه است؟ آیا قرار است در اجماع با همدیگر لیست 
مشــترکی ارائه دهند؟ و چقدر خط مشــی احزاب این 

استان از تهران پیروی می کند؟ 
در حال حاضر به هیچ اجماعی نرســیده اند. اما در جلسات، 
بحث و تبادل نظراتی انجام می شــود تا انشــاءالله در آینده به 
یک اجماعی برســند. اکثــر احزابی که در تهران هســتند در 
شهرستان ها و اکثر استان ها وجود ندارند. چند تشکل از جمله 
مؤتلفه اســلامی، شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب و شورای 

وحدت در استان مرکزی مشغول فعالیت هستند. 
Ó  اگر بخواهیم فضای سیاســی حال حاضر را با فضای 

سیاســی و انتخاباتی سال 98 مقایسه کنیم، آیا فضای 
انتخاباتی قابل مقایسه با آن سال هست؟ 

نســبت به آن زمان کمی کمرنگ تر است. چراکه به کاندیداها 
اعــلام کردند می توانند از طریق صداوســیما با مردم صحبت 
کنند و متاســفانه قیمتی که صداوســیما تعیین کــرده برای 
نامزدهای جوان زیاد است و توان پرداخت این مبالغ را ندارند. 
صداوسیما اعلام کرده در مرکز استان هر کاندیدایی نفری 1۰۰ 
میلیون و در شهرستان ها ۳5 میلیون تومان پرداخت کنند و این 

مقداری شرایط را مشکل کرده است. 
Ó  جایگاه احــزاب و فعالیت های سیاســی در اســتان 

مرکزی چگونه است؟ 
در مرکز استان احزاب فعال هستند اما در شهرستان ها فعالیت 
احزاب خیلی کمرنگ است. در شهرستان ها فعالیت ها اکثراً 
قومی و قبیله ای اســت. شهرســتان ها از روستاهای بسیاری 
تشکیل شده اند و در هر روســتایی اقوام و قبیله ها کاندیدای 

خود را معرفی می کنند و مشارکت بهتر است و فضای 
محلی برای انتخابات برقرار است. 

Ó  وضعیت تایید هــا و ردصلاحیت ها در 
استان مرکزی چگونه بود؟

نســبت ردصلاحیت ها بــه ثبت نام کنندگان 
دوره های گذشــته کمتر بــود اما اگــر تعداد 

افــرادی که ردصلاحیت شــدند بیشــتر 
بوده، به دلیل آن اســت که تعداد 

ثبت نام کننده ها بیشــتر بوده 
اســت. برای مثــال برای یک 
کرســی ۶۰ نفر نامزد وجود 
دارد و بــرای یک کرســی 
۳۰ نامزد و شرایط خوبی 

حاکم است. 

Ó  جایگاه زنان در بررسی کاندیداها در بین تشکل های 
اصولگرای اســتان البرز چگونه اســت و آیا قرار اســت 

نماینده زن مشخصی از این استان معرفی شود؟
بله. در شهرســتان ها کاندیدای خانم هــم داریم و اگر اقبالی 

داشته باشند بتوانند در انتخابات رای بیاورند. 
Ó  آیا سرلیســت احزاب اصولگرا در شهرهای مختلف 

استان مشخص شده است؟
هنوز لیستی در نظر گرفته نشده است و هنوز از نامزدها دعوت 
می شــود تا برنامه های خود را ارائه دهند تا بتوانیم بعد از آن به 

لیست واحدی برسیم. 
Ó  اســتان مرکــزی در اولیــن دوره برگــزاری انتخابات 

رکورددار میزان مشارکت بوده اما در انتخابات سال 98 
در جمع 5 اســتانی بوده که کمترین میزان مشارکت را 

داشته است. دلیل این کاهش مشارکت در چیست؟
یکسری از افراد قول ها و وعده هایی می دهند که در صلاحیت 
آنها نیســت و نمی توانند وعده های خــود را عملی کنند و این 
امر باعث ریزش آرا می شــود. از طرفی موضوع گرانی و فعالیت 
دشــمنان نیز تاثیرگذار است و مردم و احزاب باید بیشتر تلاش 
کنند تا اثراتی که دشمن روی جوانان گذاشته است خنثی شود. 

Ó  پیش بینی شــما از مشارکت مردم اســتان مرکزی در 
انتخابات پیش رو با توجه به کاهش مشــارکت در ســال 
98، مشکلات معیشتی و وقایع سال گذشته چیست؟

امیدوارم که بالای 5۰ درصد مشارکت ثبت شود. 
Ó  یعنی فکــر می کنید مشــارکت از دوره قبل بیشــتر 

خواهد بود؟
بله. در شهرستان ها که مشــارکت بیشتر است فقط در مرکز 
اســتان مقداری مشــارکت کاهــش دارد. با توجــه به تعداد 
کاندیداهای موجود، میزان مشــارکت بیشتر خواهد بود. در 
دوره قبل هم اصلاح طلب زیاد داشتیم و براساس عملکردی 
که داشــتند، مــردم به آنهــا رای ندادنــد. در ایــن دوره هم 
اصلاح طلب ها بیشــتر ثبت نام کرده اند. در مجموع امیدوارم 
مردم در انتخابات شــرکت کنند و سرنوشت خود را به دست 

خود رقم بزنند. 
Ó  ،بخشی از مردم معتقدند کسانی که مدنظرشان است 

در لیســت آنها نیست و از طرفی در این سال ها حضور 
فعال داشته و شرایط و سرنوشت شان آنگونه که انتظار 

می رفت، رقم نخورده است. 
مردم باید بیشــتر دقت کنند. اینگونه نیســت که نظر مردم 
مهم نباشد. متاســفانه برخی از کاندیداها قول و وعده هایی 
می دهند و بعد وارد مجلس می شوند و به کسی هم پاسخگو 
نیستند و احزابی هم نیســتند که آنها را مورد سوال قرار 
دهند که سرانجامِ وعده هایی که به مردم دادید چه شده 
است و از این رو مردم مقداری دلسرد می شوند. از همین 
رو جایگاه حزب مهم اســت، اگر حزب کاندیدا ارائه کند، 
حرف هایی که می زند حساب و کتاب دارد و باید نسبت 

به عملکرد نماینده پاسخگو باشد.
Ó  جایــگاه احــزاب در اســتان مرکــزی را 

آنگونه مؤثر ارزیابی می کنید که بتوانند 
نماینده ها را به دلایلی که به آنها اشاره 

کردید تحت پرسش قرار دهند؟
اگر انتخاب شوند حتماً فعالیت آنها را 

رصد خواهیم کرد. 

نادر مقدسی  دبیر حزب مؤتلفه استان مرکزی:

هزینه بالای تبلیغات تلویزیونی کاندیداها 

گفت وگو با هم میهن، در واکنش به نارضایتی مردم این استان 
از عملکــرد نماینــدگان مجلس در موضــوع آلودگی هوا، این 
مسئله را فرااستانی می داند که یک شبه حل نخواهد شد، حال 
آنکه عمر آلودگی هوای این اســتان بیشتر از یک دهه قدمت 
دارد. در این زمینه سیدعلی آقازاده، استاندار وقت مرکزی در 
جریان برگزاری انتخابات مجلس یازدهم در یکی از جلســات 
شورای اداری استان مرکزی گفته بود:»موضوع آلودگی هوای 
اراک محل بازی سیاسی شده تا احساسات مردم را تحت تأثیر 
قرار دهند. باید توجه داشــت که الان زمــان ارزیابی عملکرد 
دولت نیســت بلکه زمــان ارزیابی عملکرد مجلس اســت. هر 
کســی خوب حرف بزند و تریبون در مجلس داشــته باشــد و 
دولت را زیر سوال بگیرد از مسئولیت فرار می کند. اگر جرأت، 

جسارت و جوانمردی دارند، مشکلات مردم را حل کنند.« 
نکتــه مهم دیگر در فضای انتخاباتی این دوره از انتخابات 
مجلس در این اســتان، همچون دیگر اســتان های کشــور، 
نبود چهره های سیاســی شاخص و برجســته به ویژه از طیف 
اصلاح طلب اســت. بنا بر اعلام رئیس ستاد انتخابات استان 
مرکــزی 5۲۴ نفــر در مدت زمــان اعلام شــده بــرای ثبت نام 
کاندیداتوری انتخابات مجلس شــورای اسلامی اقدام کردند 
که ۴۰ نفر از آنهــا انصراف داده و در نهایت ۳۰۶ نفر کاندیدا 
معــادل ۶5 درصد مجموع ثبت نام کننــدگان تاییدصلاحیت 
شــدند. همچنیــن 15 نامــزد واجد احــراز شــرایط نامزدی 
تشخیص داده نشــدند. عباس رجایی نماینده ادوار مجلس 
هشــتم، نهم و دهــم شناخته شــده ترین چهره ای اســت که 
در این اســتان تائیدصلاحیت نشده اســت. به گفته فعالان 
سیاســی این اســتان، فضای رقابت حتی بــرای چهره های 
شناخته شــده اما مســتقل در این اســتان نیز محدود شــده 
اســت چه برســد به اینکه انتظار حضور چهره های سیاســی 
اصلاح طلب را داشته باشــیم. حال با نزدیک شــدن به زمان 
برگــزاری انتخابات مجلس دوازدهم، بایــد منتظر ماند و دید 
مردم این اســتان کــه در تمنــای نماینده ای شایســته برای 
گرفتن حق تنفس از آســمان آلوده این اســتان هستند، چه 

رفتار سیاسی ای از خود نشان خواهند داد.

آلودگی هوا اقدام شود. 
Ó  چه عاملی باعث شــد اســتانی که رکورددار مشــارکت در 

انتخابات بوده حالا به این میزان از مشارکت رسیده است؟
این کاهش مشــارکت مربوط به همه استان هاست و تنها در استان 
مرکزی رخ نداده اســت. مســائلی وجود دارد؛ اولًا نقش احزاب در 
تشــویق مردم به مشارکت خیلی ضعیف است و بیشتر به دنبال آن 
هستند که گزینه های خود را وارد مجلس کنند تا اینکه تلاش کنند 
مشارکت مردم را افزایش دهند؛ درحالی که باید تلاش بیشتری برای 
مشارکت مردم داشته باشند. ثانیاً شبکه های بیگانه و فضای مجازی 
متاســفانه فعالیت زیادی دارند و علاقه مند هســتند که مشــارکت 
مردم پای صندوق ها کم باشد و از طرفی کار فرهنگی خیلی خوب 
انجام نشده است که مردم بدانند مطالبات خود را پای صندوق رای 
بخواهند و عدم مشارکت آنها باعث نمی شود که اگر نارسایی وجود 
دارد حل شــود، بلکه حضور باعث می شود مشــکلاتی که دارند با 
انتخاب در پای صندوق رای برطرف شود. مسائل استان مرکزی هم 
بی ارتباط با استان های دیگر نیست و در اکثر استان ها مشارکت در 
دوره قبلِ انتخابات مجلس خیلی بالا نبوده است. یکی از دلایل آن 
فضای مجازی و شبکه هایی است که سم پاشی می کنند. از طرفی 

وعده هایی که برخی کاندیداها می دهند و به آنها عمل نمی کنند، 
بی تاثیر نیســت. موضوعاتی مثل تورم و گرانــی و تحریم ها نیز در 
مشــارکت بی تاثیر نیســت اما باز هم مردم باید متوجه این موضوع 
باشــند که دغدغه آنها با عدم مشــارکت حل نمی شود و با انتخاب 

گزینه  های درست مشکلات حل می شود.
Ó  یکی از دلایل البته این است که مردم احساس می کنند فرد 

مورد نظر آنها در بین کاندیداها نیست و رد و تاییدصلاحیت 
به گونه ای است که نظر تمامی افراد درنظر گرفته نمی شود. 

ممکن است درصدی هم باشد و این قضیه را رد نمی کنم اما اینکه 
بخواهیم این موضوع را به عدم مشــارکت ربــط دهیم، به نظر من 
چندان تاثیری ندارد، البته نه اینکه بی تاثیر باشــد؛ به رغم اینکه در 
همه دوره ها کسانی که تاییدصلاحیت شدند از جریانات و طیف های 
مختلف بودند. رسانه ها و فضای مجازی و روزنامه ها باید فعال باشند 

و مردم را با این موضوع آشنا کنند که مشارکت آنها چقدر می تواند 
در تعیین سرنوشتی که به آن علاقه مند هستند با انتخاب 

کسانی که این دغدغه ها را دارند اثرگذار باشد. 
Ó  امــا مــردم بالاخــره عملکــرد را هــم نگاه 

می کنند و آنچه که در واقعیت می بینند 

از آنچه کــه در فضای مجازی اتفاق می افتــد و مورد بحث و 
بررسی قرار می گیرد، اثرگذارتر است. 

متاسفانه رسانه های ما به اقدامات و اتفاقاتی که توسط مجلسی ها 
رخ می دهد، نمی پردازند. رسانه ها پل ارتباطی بین مردم و مسئولین 
هســتند. مجلس کارهای کمی انجام نداده، هرچند ممکن است 
برخی از آنها عملی نشــده باشــد و ضعف دولت باشد اما کارهای 
بزرگی هم انجام می شود و اطلاع رسانی به آن اندازه که باید نیست.

Ó  پیش بینــی شــما از مشــارکت مردم اســتان مرکــزی در 
انتخابات چیست؟

به نظــرم بالای 5۰درصد مشــارکت خواهیم داشــت. درک و فهم و 
شــعور مردم نســبت به شــرایطی که اکنون در کشــور وجود دارد، 
بســیار ستودنی است. مردم هر زمان که دیدند دشمنان این کشور 
تلاش می کنند مردم پای صندوق رای نیایند، با توجه به فعالیت 
گســترده ای کــه رســانه های بیگانه بــرای عدم 
مشــارکت مردم انجام می دهند، این اتفاق 
سبب خواهد شد که مشارکت مردم بیشتر 
شــود چراکه عکس آنچه دشمنان نظام 

تنظیم کردند، عمل خواهند کرد.  

من نگفتم منتقدانم بی سوادند
حسن روحانی، رئیس جمهوری دولت های یازدهم و 
دوازدهم در دیدار با جمعی از مدیران ســابق آموزش 
عالی و استادان دانشــگاه ها با تأکید بر اینکه حرف 
من با دانشــگاه و اســاتید این بود که در مسائل مهم 
کشور دخالت کنند، گفت: »یکی از تهمت هایی که 
علیه من شایع شد، این بود که گفته ام منتقدین من 
بی ســوادند. ماجرا بدین قرار بود کته در یک جلســه 
که با اســاتید دانشگاه داشتم، خطاب به آن ها گفتم 
برجام یک مسئله ملی اســت، همه درباره آن حرف 
می زننــد، حتی کم ســوادها هم راجع بــه آن حرف 
می زنند، شما که استاد و دانشمند و باسوادید چرا در 
این مسئله مهم ســکوت کرده اید و حرف نمی زنید؟ 
این جمله من بود که بعد شایع کردند که گفته ام همه 
منتقدین من بی ســوادند، من همــواره به منتقدین 
دولت احترام می گذاشــتم و اصلًا کلمه بی ســواد را 
به کار نبردم. من انتقاد به دولت را مفید می دانســتم 
ولی تخریب و تحریف و تهمت را با موازین اســلامی 
و اخلاق و اصول همزیســتی متضــاد می دانم.« وی 
در ادامــه افزود:»مــن نه فقط درباره برجــام بلکه در 
هر مســئله مهمی که پیش می آمد نظرم این بود که 
دانشگاه وارد شــود. از ابتدا در زمینه احیای دریاچه 
ارومیه کار را با دانشگاه ها شروع کردیم. درباره وقایع 
ملــی تهیه گزارش های مهم را به دانشــگاه ها واگذار 
کــردم. مثلًا موضوع ســیلاب یا حادثه پلاســکو که 
منتهی به گزارش ملی شــد و می توانــد برای امروز و 
آیندگان مفید واقع شود. البته برای اساتید دانشگاه 
هم آســان نبود کــه بخواهند در مســائل حســاس 
سیاسی اعلام نظر کنند، مخصوصاً ورود به مسائلی 

که می توانست برای آن ها دردسرساز شود.«


